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Z a m y š l e n í 
Od čtvrtka 28. dubna do neděle 1. května patřil velký sál poběžovické-ho hotelu Hubertus Okresnímu mysliveckému spolku Domažlice. V rámci jím pořádané výstavy, se mohli jeho členové pochlubit trofe-

jemi, získanými v jednotlivých ho-nitbách na domažlickém okrese. Na výstavě se prezentovali myslivci z téměř 70 mysliveckých sdružení, která na Domažlicku působí a opro-ti minulým výstavám výrazně stou-pl počet vystavovaných trofejí dan-čí zvěře, jejichž kvalita byla velmi dobrá. Tento nárůst se uskutečnil na úkor srnčí zvěře, jejíž trofeje oproti minulosti, co do množství, mírně poklesly. Předseda myslivec-ké komise pro hodnocení trofejí Václav Procházka se pochvalně vy-jádřil k celkové kvalitě trofejí všech druhů zvěře. Na výstavě byly k vi-dění nejen klasické trofeje očiště-ných lebek s parožím, ale i celé vy-

preparované hla-vy. Největší zají-mavostí výstavy byla vypreparova-ná hlava daňka, jehož paroží ne-vyrůstalo přímo vzhůru, ale jedna strana je ohnutá směrem dolů.  „Takovouto zvláštnost se po-daří myslivci ulovit jednou za ži-vot,“ konstatoval Václav Procházka. Celá akce byla zpestřena několika vystoupeními trubačů Okresního mysliveckého spolku Domažlice. Vok, zdroj Domažlický deník 

Ocelová konstrukce rozhledny na pražském Petříně váží asi 175 tun. Jen ze železa získaného z vyřaze-ných elektrospotřebičů, které u nás lidé za posledních 10 let pře-dali k recyklaci, by se takových rozhleden dalo postavit 700.       Zároveň se takto podařilo „vytěžit“ množství 

dalších surovin, aniž by se tím dále ztenčilo ubývající nerostné bohat-ství. Díky stále vyspělejším recyklačním technologiím se totiž daří získat zpět a znovu využít ko-lem 90 procent materiálů, z nichž jsou elektrozařízení vyrobena. Na-příklad běžná mikrovlnná trouba je z více než poloviny vyrobena ze 

železa, přibližně 16 % její hmot-nosti tvoří sklo a 12 % plasty. Co z domácností mizí a v jakém množství, to je dobře vidět zejmé-na posledních 10 let, kdy se v České republice vysloužilé elek-tro systematicky sbírá a recykluje. ELEKTROWIN, který je největším českým ko-stránka 1 

Květen je měsíc výročí. Loni mě-lo přednost to spojené se dny s číslem 8. a 9. – 70 let od kon-ce II. světové války, letos to vy-hrál květnový den s číslem 14. To se  v roce 1316 narodil Karel IV:, tedy vlastně Václav.  Proč je vlastně tak slavný? Proč je, či bylo, nejen v květnu v mediích až „překarlováno?“ Už dávno se ví, že Karel IV. konečně zavedl v Čechách jakýs takýs pořádek. Začalo platit označení Země Ko-runy české. Korunu tvořily tři ze-mě: Čechy, Morava, Slezsko. Tím, že dosáhl toho, aby bylo pražské biskupství povýšeno na arcibiskupství (1344), zbavil i církev podřízenosti na němec-kých arcibiskupech. A jako jeden z prvních středověkých potentá-tů si uvědomil význam vzdělání: 1348 založil v Praze univerzitu. A začal dávat do pořádku i hospo-dářství. Sice až rok po jeho smrti – 1379 se objevuje tzv. berní rejstřík, ale lze tušit, že i za ním stojí Karel IV. Je to vlastně první soupis všeho „zboží“, na jehož základě se měla vybírat „berně“ – jakási daň do státní pokladny. V berním rejstříku plzeňského kraje se poprvé objevuje ozna-čení villa Pobiezowicz – tedy ves Poběžovice.  Dobrohost z Mělnice se ve svých listinách nazýval dědicem statků v Poběžovicích. Za jeho držby byly Poběžovice zatíženy platem 5 kop grošů českých „k oltáři kostela v Boru u Tacho-va,“ (PhDr. Petr Mužík, Z historie města Poběžovic, 1980). Pravda, není to první zpráva o Poběžovi-cích. Ta je spojována s lety 1359 – 1362, kdy  ves Poběžovice patřila Zdeňkovi z Poběžovic,  označovaného ale i jako z Vlka-nova a z Herštejna. Tedy – za Karla IV. byly sice Poběžovice jen vsí, ale asi ne zcela chudou, vedla tudy zemská cesta a půda kolem Pivoňky také dávala uži-tek. V roce 1502 se místo Pobě-žovic objevuje Ronšperk, ale z toho jsou po roce 1945  zase „jen!“ Poběžovice. Ale  syn Eliš-ky Přemyslovny a Jana Lucem-burského, pokřtěný jako Václav, přinesl Čechům i Čechám „více slávy“ a byl jako Karel opravdo-vým králem i císařem a skuteč-ným chlapem. A snad i pro Němce – der Kerl je označení pro chlapa v tom původním kladném slova smyslu. Bohužel už nemáme krále a ze součas-ných politiků a námi zvolených vládců se málokdo dokáže  opravdu „pochlapit.“ Ale i tak je dobře, že se na Karla IV. nezapomí-ná.                                                                                                                                                    Marie  Špačková 

Jako každoročně se o stavě-ní májky a zábavu u příleži-tosti posledního dubnového dne postarali členové míst-ního Sboru dobrovolných hasičů.  Májka je letos opravdu pěk-ná, téměř ideálně rovná a pestře nazdobená. Její sta-vění se obešlo bez problé-mů.  Vše začalo průvodem mla-dých čarodějnic a čarodějů od Mateřské školy Poběžo-vice před budovu hasičské zbrojnice. Zde pro ně bylo připra-veno malé soutěžní klání v několika 

disciplínách a mladí adepti čaroděj-nického řemesla se do jejich plnění pustili s plnou vervou. Na vítěze to-tiž čekaly sladké odměny. Těch se dočkaly rovněž děti, jejichž čaro-dějnická podoba nejvíce zaujala porotu a jejichž masky byly vyhlá-šeny jako nejhezčí. Když se na „place“ objevil dospělý čaroděj p. Bláha, který nepřiletěl na koštěti, ale na těžké technice, pustili se přítomní organizátoři do stavění májky, která za pomoci  techniky stála za malou chvilku. O chvíli později již vyloudili členové kapely 1/2 REBEL první tóny svých písní, aby jimi potěšili jak 

mladé čaroděje, tak i starší gene-raci. Po setmění vystoupili členové místní skupiny FIREFLIES s progra-mem plným ohně. Pořadatele letos zaskočila žíznivost a poživačnost návštěvníků, protože jim zásoby piva a klobás ještě před půlnocí nečekaně došly. Vok 

Vedení města Poběžovic navázalo na dřívější tradi-ci a slavnostním aktem uctilo památku všech padlých v boji za naši svobodu. Ve středu 4. května 2016 v podvečer byl na míst-ním hřbitově v Poběžovi-cích, slečnou Dominikou Adamcovou zahájen Pietní akt k uctění památky obě-tí 2. světové války přivítá-ním zhruba 20 účastníků.  Poté následovala státní hymna České republiky a projev starosty města Mgr. Hynka Říhy. V něm, kromě připomenutí krvavé historie válečných let, přiblížil okolnosti po-chodu smrti žen z koncentračního tábora z Helmbrechtsu do Pracha-tic. Cesta tohoto pochodu vedla i přes Poběžovice a některé z jeho obětí jsou pochovány právě na 

zdejším hřbitově. Ve své řeči zdů-raznil i povinnost naší a všech dal-ších generací připomínat si, jakou zrůdnou tvář může lidem vtisknout ideologie rasové a národnostní ne-návisti, díky níž se životy a základ-ní lidská práva jiných stávají na-

prosto bezcenné a jež je záminkou pro jejich hromadné, naprosto bezcitné vraždění.  Po skončení slavnost-ního proslovu před-nesla žákyně základní školy Ivana Jansová tématickou báseň. Ná-sledovalo položení věnce, které provedli ve slavnostních unifor-mách členové Sboru dobrovolných hasičů Poběžovice. Představi-telé města, starosta s místostarostou, za do-provodu členů SDH pak položili květiny na ostatní spo-lečné hroby obětí 2. světové války.  V závěrečném slovu starosta měs-ta poděkoval přítomným za účast na aktu a ukončil jej. D. Adamcová, Vok, foto J. Jansa 

dokončení na str. 2. 



 

   

 

Panorama  
u d á l o s t í 

Kromě pravidelné a průběžné údržby ve-řejných prostranství, která začátkem měsí-ce května s přibývajícím oteplením a tím zrychleným růstem trávy nabrala na inten-zitě, pracovaly Služby města Poběžovice i na jiných úkolech. Na komunikaci vedoucí z části Šitboř smě-rem kolem skalek na silnici Mnichov - Po-běžovice, osadili, na přání místního osad-ního výboru, na hranici intravilánu obce dopravní značky „Začátek obce“ a „Konec obce.“ 

Již předtím, rovněž na popud místního osadního výboru osadili pracovníci Služeb města Poběžovice naproti dětskému hřišti na návsi jednoduchý plot, který má zabrá-nit vběhnutí dětí na silnici, aby nedošlo k jejich poranění projíždějícími vozidly. 

Počátkem měsíce května zahájili rovněž práce na oplocení fotbalového hřiště, kde bude nově nataženo cca 500 metrů drátě-ného plotu s několika brankami a jedněmi vraty. Pod celým pletivem vykopali souvis-lou rýhu, do které bude položena fólie proti prorůstání trávy a na ní drobnější ka-menivo. Pletivo bude potaženo zelenou umělou hmotou a vypnuto napínacími drá-ty. 

Soukromý vlastníci domu na křižovatce Nádražní a Hostouňské ulice (naproti ob-vodnímu oddělení Policie ČR), přistoupili k zásadní rekonstrukci budovy (bývalé „distance.“) V rámci ní vzniknou v objektu dva velkoprostorové byty pro vlastníky a v přízemí prostory pro podnikání. 

stránka 2 

lektivním systémem a za-jištuje zhruba polovinu tu-zemského sběru a recyklace, se za tu dobu po-staral o sběr a následnou recyklaci více než 15 milionů spotřebičů.  Sesbírané spotřebiče položené jeden za druhým by vytvořily řadu měřící přes 6000 kilometrů, takže by se daly hned dva a půl krát vyskládat po obvodu státní hranice České republiky. Některé spotřebiče, které dnes běžně používá-me, se v českých domácnostech začaly zabydlo-vat už začátkem 20. století. Patří mezi ně třeba lednice, pračky nebo vysavače. Souviselo to s vlnou masového připojování ke vznikající elek-trické rozvodné síti.  Od té doby jim přibyly nové funkce, změnil se design, základní technologické principy ale zů-staly stejné. A nedokážeme si bez nich předsta-vit každodenní život. Potvrdil to i průzkum, který ELEKTROWIN letos uskutečnil. Více než polovina dotázaných by si vzala lednici dokonce na pustý ostrov – tak je pro ně nepostradatelná. Pětina by ocenila, kdyby jim život Robinsonů zpříjemňo-vala pračka. Jepičí život mají naopak přístroje s paměťovým nosičem. Typickým příkladem byl hit 90. let, vi-deorekordéry systému VHS. Ty velmi rychle vy-střídaly CD přehrávače, které jsou v posledních letech nahrazovány paměťovými médii.  I když tedy není většina běžně používaných spo-

třebičů v českých domácnostech žádnou novin-kou, stále ještě poměrně nový je způsob, jak s nimi nakládáme po skončení jejich životnosti. Když totiž našim předkům dosloužila lednice ne-bo vysavač a skutečně již nešly opravit, zůstáva-ly dál - „na památku“. Jejich pořízení totiž před-stavovalo tak velkou investici, že vyhodit je bylo nepředstavitelné. Kam také? K větší obměně domácích spotřebičů začalo v českých zemích docházet až v 60. letech minu-lého století.  Ucelený systém jejich sběru a recyklace se ale začal rodit teprve na počátku nového tisíciletí, přesněji po roce 2005, tedy právě před deseti roky, kdy se do české legislativy promítla tehdy nová evropská směrnice. Díky tomu se staré spotřebiče postupně přestaly házet do popelnic, a když se nevešly, vozit na černé skládky. Jinde v Evropě systém fungoval dříve, u nás byly vytvořeny základy pouze pro televize, chladničky a zářivky, což byla nová po-vinnost vyplývající z členství v Evropské unii. Na rozdíl od některých jiných direktiv, má ta od-padová jednoduchou logiku. Vychází z toho, že nejlepší je odpad, který vůbec nevznikne. Větši-na toho, čeho se zbavujeme, se totiž skutečně dá úspěšně recyklovat a získané suroviny znovu použít.  Zdroj: informační materiály firmy Elektrowin a.s. 

Výběr z usnesení 41. jednání RM Poběžovice, ze dne 25.4.2016 
♣ RM přiděluje byt č. 5 v Domu s pečovatelskou službou v Poběžovicích s účinností od 1.5.2016. 
♣ RM bere na vědomí projektový záměr na zvelebení autobusového nádraží v Poběžovicích pod názvem „Živý autobusák,“ jehož garantem bude Diakónie Západ. 
♣ RM schvaluje podání žádosti o dotaci v rámci programu „Odstraňování havarijních stavů a naléhavé potřeby obcí Plzeňského kraje,“ na akci „Odstranění havarijního stavu - Stavební úpravy krovu a střechy presbytáře kostela sv. Mikuláše v Šitboři,“ ve výši 750.000.-Kč. 
♣ RM schvaluje účetní závěrku příspěvkové organizace Základní škola Poběžovice, okres Domažlice, se sídlem Masarykova č.p. 282, 345 22 Poběžovice, IČ 75005409, za rok 2015 a konstatuje, že nezjisti-la, že by účetní závěrka neposkytla v rozsahu předložených podkladů, v souladu s §4 vyhlášky č. 220/2013 Sb., věrný a poctivý obraz předmětu účetnictví a finanční situace účetní jednotky. 
♣ RM bere na vědomí žádost Základní školy Poběžovice o schválení výměny vstupních dveří a předběž-ně souhlasí s výměnou 3 ks vstupních dveří s tím, že pro definitivní schválení předloží škola doplně-nou žádost o nové nabídky jednotlivých firem, obsahující srovnatelné parametry. 
♣ RM schvaluje Smlouvu o dílo č. TU P/2016/0005 od firmy PRIMAGRA, a.s., Nádražní 310, 262 31 Milín na dvojí provedení deratizačního ošetření kanalizační sítě v Poběžovicích v roce 2016, za cenu 70.-Kč za jednu položenou nástrahu a pověřuje starostu jejím podpisem. 
♣ RM nesouhlasí s poskytnutím příspěvku 2.000.-Kč Komunitě pro duchovní rozvoj, o.p.s., 384 81 Čkyně č.p. 197, na vydání celostátního „Národního seznamu lesních dělníků a lesníků, kteří zemřeli při práci v lese, pro les a při výkonu myslivosti.“ 
♣ RM souhlasí s uskutečněním výstavy Základní organizace Českého svazu chovatelů v zámeckém parku ve dnech 23.9.-24.9.2016 s tím, že exponáty bude možno přes noc umístit do prostor budovy č. 1 v zámeckém areálu. 

Výběr z usnesení 42. jednání RM Poběžovice, ze dne 9.5.2016 
♣ RM schvaluje poskytnutí věcného daru v hodnotě 2.000.-Kč, u příležitosti převzetí Zlatého kříže třetí třídy, za dovršení 80 bezpříspěvkových odběrů krve, v rámci slavnostního ocenění v MěÚ Domažlice, které proběhne 26.5.2016. 
♣ RM schvaluje připravenou výzvu k podání nabídek na výměnu oken, balkonových sestav a vstupních dveří v bytovém domě č.p. 141 v Krátké ulici a ukládá starostovi rozeslat ji třem odborným firmám s termínem pro podání nabídek do 31.5.2016. 
♣ RM schvaluje připravenou výzvu k podání nabídek na výměnu střešní krytiny a práce s tím spojené, na bytovém domě č.p. 89 v Mariánské ulici v Poběžovicích a ukládá starostovi rozeslat ji třem odbor-ným firmám s termínem pro podání nabídek do 31.5.2016. 
♣ RM stanovuje pro čerpání rozpočtu Mateřské školy Poběžovice v roce 2016 tyto zásady: 1. převody finančních prostředků mezi jednotlivými účty nad 20.000.-Kč lze provést pouze s předchozím souhla-sem RM; 2. nákup zboží a služeb nad 30.000.-Kč podléhá předchozímu schválení RM.   
♣ RM schvaluje Smlouvu o poskytnutí dotace č. IC 32/16, z programu Podpora činnosti informačních center na území Plzeňského kraje pro rok 2016, ve výši 15.000.-Kč, na projekt „Pořízení inventáře k vybavení IC Poběžovice,“ (pořízení multifunkčního zařízení) a pověřuje starostu jejím podpisem. 
♣ RM schvaluje Smlouvu o dílo s firmou CHVAK, a.s., Domažlice na provedení projektových a inženýr-ských prací na akci Šitboř - kanalizace, za celkovou cenu 252.900.-Kč vč. DPH a pověřuje starostu jejím podpisem. 
♣ RM bere na vědomí podané nabídky na vyhotovení studie rekonstrukce Hasičské zbrojnice Poběžovi-ce, přiděluje zakázku firmě SUDOP Project Plzeň, a.s., Plachého 35, 301 00 Plzeň a pověřuje starostu podpisem příslušné smlouvy o dílo. 

dokončení ze str. 1. 

Plzeňský kraj nedávno informoval obce o pláno-vaných změnách v autobusové dopravě v územ-ním celku CHODSKO.  V materiálu je mimo jiné  zdůrazněno, že Plzeň-ský kraj hradí 98% nákladů dopravní obslužnosti v kraji a zbývajícími 2% se podílí obce.  Plánované změny v autobusových spojích by měly  mimo jiné přinést: * zjednodušení tras autobusových linek * důraz na kvalitní přestupní uzly, umístěné ve vhodných místech * rušení souběžných autobusových spo-jů, náhradu jedním spojem o odpovídající kapa-citě * zrušení nevyužitých spojů a zavádění spo-jů na zavolání * využití autobusů s odpovídající kapacitou * krácení tras autobusových spojů * jednoduché a logické číslování autobusových li-nek.  

Vzhledem k tomu, že jsou některé linky spojová-ny do jedné, jiné měněny, omezovány, doplňo-vány, je složité se v celkových dopadech na do-pravu pro naše občany vyznat. Nejvhodnější by bylo, kdyby si současní uživatelé autobus. linek našli návrhy nových jízdních řádů na adrese:  http://www.poved.cz/projekty/nova-dopravni-reseni/i-navrh-dopravniho-reseni-oblasti-chodsko-byl-rozeslan-obcim-6-5-2016.aspx prostudovali je a svá vyjádření k nim pak adre-sovali vedení města, které v případě oprávně-nosti vznese proti návrhům jízdních řádů námit-ky a bude se snažit je maximálně hájit. Město však musí své vyjádření odeslat nejpoz-ději do 9.6.2016, proto námitky posílejte na e-mail: tajemnik@pobezovice.cz, do 7.6.2016! 



 

  UPOZORNĚNÍ Místní poplatek:   za odpady je splatný do 30.6.2016. Poplatky se hradí  v pokladně MěÚ Poběžovice nebo převodem na účet měs-ta č.: 0762088379/0800. Jako variabilní symbol uveďte číslo popisné své nemovitosti, do sdělení pro příjemce účel platby a za koho je provedena, např.:  Jan Novák, Marie Nováková - poplatek za odpady. 

První poběžovický hřbitov je znám  z roku 1572, dnes tu stojí benzino-vá pumpa a vede silnice do Hos-touně. Jeho připomínkou zůstávají snad jen tři prázdné niky v zá-mecké zdi. Možná by bylo dobré  v místech za benzinkou, tam, kde byl proveden archeologický prů-zkum, instalovat alespoň malý po-mníček. Zahradou zelenou se však staly dva hřbitovy, které v Poběžovicích zbyly. A to jak ten židovský ze 17. století, tak i ten, který byl založen v roce 1902 a kam se pohřbívá do-dnes. Tento hřbitov se stal díky součas-né velmi dobré údržbě téměř par-kem. A i jakýmsi památníkem a 

svědkem dějin. Na přelomu 20. a 21. století došlo k poněkud necitli-vému odstranění jeho první polovi-

ny. Bohužel i to byl důsledek kru-tých událostí z let 1938–1945.  Nejprve museli odejít živí a nako-nec došlo i na mrtvé. I když ty už nikdo nevyháněl. Stačilo, aby se potomci pozůstalých domluvili s místními úřady a vše by bylo ji-nak.  Nějaké památky ale i po nich tu přece jenom zůstaly. Hrobky u zdi a sem tam i na jiných místech. Hroby šlechtice Heinricha Cou-denhove-Kalergi a faráře Dominika Šandy.   Počátkem května si budeme připo-mínat konec II. světové války a je-jí oběti: Tři společné hroby na růz-ných místech u hřbitovní zdi uka-zují, že díky mocným, nejčastěji tr-pí nevinní. Židovské ženy a dívky a možná i další oběti hrůzných udá-lostí, a to i z doby, kdy už se zdá-lo, že je tomu nejhoršímu konec,  nemají už jména. Ale to nic nemě-ní na tom, že bychom neměli za-pomínat.   I poběžovické hřbitovy, a to jak ten opuštěný židovský, tak ten, na kterém stále přibývají hroby, jsou vlastně jakýmisi učebnicemi děje-pisu. Stačí v nich jenom umět číst.  A díky všem, kteří je uvedli – tedy hlavně ten, kam stále chodíme za svými blízkými, do současné podo-by. Lípy, trávníky, čistota. Kéž to tak zůstane.              M. Špačková 

„Léta Páně 1506, dne 29. května umřel šlechetný svobodný pán krá-lovství Českého a pán pan Dobrohost z Ronšperka a na Týně atd. tohoto kostela, hradu a města zakladatel a u hájení křesťanské víry nápomocník, zde pohřben, jehož duše zde v pokoji odpočívej.“ (Procházka, Historické náhrobníky okresu Domažlice, s. 52). Je to překlad z latinského nápisu na ná-hrobníku, který se nachází v pobě-žovickém kostele Nanebevzetí Panny Marie, kam bylo tělo tohoto šikovného katolíka, který dokázal využít politické situace – bojů mezi katolíkem Matyášem Korvínem a „husitským králem“ Jiřím z Poděbrad ke svému prospěchu, navěky uloženo. Dobro-host tak byl skutečným dobrým hos-tem pro Poběžovice a jejich okolí, i když z Poběžovic „udělal“ Ronšperk. „V pondělí 14. května vstal můj otec jako obvykle v pět hodin ráno, aby započal své dílo procházkou v parku. Po návratu jej přepadly bolesti srdce. Takovéto bolesti doposud ignoroval a pokládal je za nervovou poruchu. Byl až hypochondricky starostlivý, když se jednalo o zdraví jeho ženy nebo jeho dětí – ale o vlastní zdraví se nikdy nestaral. Kouřil mnoho těžkých cigaret a přepracovával se tělesně i duševně a netušil, že je nemocen. Nyní zazvonil na sluhu, jenž se vy-lekal, když jej spatřil ležícího na sofa. 

„Mám vzbudit Paní hraběnku?“ –„Ne, nerušte ji!“ – „Mám zavolat doktora?“ – NE, pana faráře!“ Když farář, jeho přítel, přišel, nemohl otec už mluvit. Políbil pouze zlatý medailon, jež nosil po celý život na krku a jenž skrýval kadeř jeho milované matky se slovy: „Matko, pamatuj na mne!“ Paměti hraběnky Micu Coudenhove-Kalergi, přepis z ru-kopisu Mgr. Alena Vondušová a Mgr. Ladislava Váňová, s.14. Tak popsal ve svých vzpomínkách Richard Coudenhove Kalergi, druho-rozený syn Micu a Heinricha, kterému bylo ten rok 12 let, náhlou smrt svého otce. Heinrich Coudenhove-Kalergi odpočívá na poběžovickém hřbitově. Dva kvádry, nad nimi jednoduchý kříž a prostý, dnes už skoro nečitelný nápis. Pochop a přestaneš nenávidět – toto jeho motto tady chybí. I když by se, zvláště na tento hřbitov, jistě hodilo.            Marie Špačková 

V loňském roce  jsme  ještě vytří-dili  4 tuny oděvů a textilu a 4 tuny kovů. Přesto, že  došlo v průběhu deseti let k nárůstu vytříděných složek odpadů, které se vrací ke zpětnému zpracování a využití,  stále ještě končí  podstatné  množ-ství těchto materiálů zbytečně  na skládce odpadů.  Občané zaplatili v loňském roce městu místní poplatek za služby spojené s nakládáním s komunální-mi odpady ve výši více než 800.000,- Kč a 300.000,- Kč  měs-to obdrželo od kolektivních systé-mů za třídění odpadu a zajištění zpětného odběru elektrozařízení. Přesto však ještě  každoročně do-plácí na náklady odpadového  hos-podářství ze svého rozpočtu mini-málně půl milionem  korun. Možnosti jak třídit odpady v Poběžovicích: 1. Na území města Poběžovice a jeho správních částí je celkem 22 stanovišť s pravidelně vyváže-nými zvony  na  třídění plastů, nápojových kartonů (odkládáme do zvonu na plasty), papíru a  barevného skla (tzn. do zvonu patří veškeré barevné i bílé sklo bez rozlišení). 2. Sběrný dvůr Poběžovice, Nádražní ulice : a) objemný odpad - např. náby-tek,  plastové výrobky apod.   b) objemný karton a papír, noviny, časopisy apod. c) kovy  

d) nebezpečný odpad – baterie, obaly  od  barev, laků a jiných che-mických látek, zářivky, staré léky  apod. e) biologický odpad rostlinného  původu (kromě větví). Otevírací doba:   čtvrtek 15.00 - 18.00 hod., v zimním období  14.00 - 17.00 hod.,   sobota 9.00 - 12.00 hod. 3. Na parkovišti před hotelem Hu-bertus doplňuje stanoviště zvonů  kontejner na sběr použitých  oděvů a textilu. Město Poběžovice podporuje již 5 let předcházení vzniku odpadů smlouvami se společnostmi Elek-trowin a.s. a Asekol a.s. a na svém území a pro své občany or-ganizuje  tzv. zpětný odběr elektrozařízení. Ve sběrném dvoře  v Poběžovicích  lze odložit  veškerá  vysloužilá elektrozařízení od velkých  spotřebičů (pračky, lednice, mrazáky, sporáky, televi-ze, počítače, kuchyňské elektro-spotřebiče atd.) až po ty nejmenší,  jako jsou elektronické hračky, mo-bily apod.  Již dva roky  dobře slouží i  kontejner na drobné elek-trospotřebiče v Mariánské ulici za poštou. Zpětný odběr elektrozaří-zení má jednoduchou logiku, ode-brat vysloužilé elektrozařízení, a vrátit ho hned zpět k recyklaci a k získání cenných surovin, dříve než se z něj stačí udělat odpad. Odbor výstavby a ŽP MěÚ Poběž. 
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 druh odpadu 2005 
 

2015 
kom. odp. ulož. na 
skládku 

449 tun 436 tun 

tříděný odpad :     
plast 10 tun 20 tun 
nápojový karton 0,09 tun 0,22tun 
sklo 14 tun 20 tun 
papír 31 tun 38 tun 
nebezp.  odpad 5 tun 2 tuny 

srovnání po10 letech 

 
 
  V sobotu 21. května 2016 probíhaly v ZOO Plzeň dny japonské kultury.  MKZ Horšovský Týn mě oslovilo s nabídkou zapojit se a tak jsem v tento den prezentovala Město Pobě-žovice a Spolek Poběžovice-Ronsperg, z.s.  Pro návštěvníky byly připravené ná-stěnky s informacemi o zámku, ja-ponské zahradě, hraběnce Mitsuko a pro děti zábavný program - skládání tematických puzzlů, křížovka a přiřa-zování popisků k obrázkům. Odmě-nou byly pastelky z Poběžovic. Akce byla velice zajímavá a určitě se do budoucna opět připojíme.  Dominika Adamcová, MKIS Ohlédnutí za akcemi V měsíci květnu připravilo MKIS Po-běžovice několik akcí: 4. května se uskutečnil Pietní akt k uctění památky obětí II. světové války (více na straně 1). Ve čtvrtek 5. května jsme v Poběžo-vicích opět přivítali spisovatelku a lektoru Martinu Bittnerovou. Před-náška „V Máchových stopách“ nám spisovatele představila z jiného po-hledu, než jsme zvyklí ze školních la-vic. Přednášku vyslechlo pouze 8 ná-vštěvníků. Tradiční akce Den matek se těšila 

z krásného počasí a velkého počtu z řad účinkujících i diváků. Na pro-stranství před MKIS se vystřídaly dě-ti z mateřské i základní školy a zpří-jemnily všem nedělní odpoledne.  Kulaté výročí 700 let oslavuje Česká republika celý rok. I my jsme uspo-řádali ve spolupráci s paní magistrou Marií Špačkovou přednášku „Otec Vlasti Karel IV. 1316-2016.  Dne 14. května 2016 jsme si připo-mněli 110 let od úmrtí hraběte Jin-dřicha Coudenhove-Kalergi (12.10. 1859 - 14.5.1906), významného ra-kousko-uherského diplomata a man-žela hraběnky Mitsuko Coudenhove-Kalergi. Pietní akt k uctění památky se uskutečnil 13.5.2016 od 18:00 hodin na hřbitově v Poběžovicích, za účasti pouhých 10 občanů. V páteční květnové podvečery se ná-dvoří před MKIS Poběžovice promě-nilo v letní kino. Promítali jsme té-matické filmy a to Noc na Karlštejně a Máj. Návštěvnost druhého promí-tání nás velice potěšila (28 diváků). Ráda bych na tyto akce navázala a promítání pod širým nebem zopako-vala. Proto bych Vás poprosila o za-slání tipů na filmy, které byste s námi rádi shlédli.    D. Adamcová 
Pozvánka na další akce: Zahájení turistické sezóny 4. června 2016 – nutná rezervace. Noc kostelů 10. června 2016. 

Nabídka pracovní pozice – montážní mechanik Firma G.T.S. Poběžovice přijme ke dni 09.05.2016 nové  zaměstnance na pozici montážní mechanik.  Vlastnosti prac. místa: jednosměnný provoz. Pracovně – právní vztah: plný úvazek.  Požadujeme: manuální zručnost, ochotu učit se novým věcem, spolehlivost, zodpovědnost. Praxe není nutná. Benefity: 120.- Kč/hod., osobní ohodnocení 0 – 2000.-Kč,  půlroční + roční odměny 5000 – 20000.-Kč. Nástup možný ihned. Vaše životopisy zasílejte na email: svec@gts-pce.cz, v případě telefonického kontaktu volejte na: 724 518 782. 
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  Poběžovice:  červen: 8.6., 22.6. červenec: 6.7., 20.7.  Ostatní obce:  červen: 7.6., 21.6. červenec: 5.7., 19.7. 

ZÍDKA U SOCHY  Začátkem měsíce května nastoupili pracovníci staňkovské firmy RENO-VUM, aby začali pracovat na stavbě zídky kolem pomníku svatého Jana Nepomuckého. Ta byla pro svůj špatný technický stav zbořena a zá-roveň byly odstraněny čtyři vzrostlé kaštany, včetně pařezů. Nová zídka by měla být ve stejném duchu, v jakém byla ta původní, je stavěna z kvalitních speciálních cihel, takže by měla být i trvanlivá. Je zajíma-

vé, že původní zídka měla o více než 60 cm delší stranu směrem k náměstí, než tu směrem pod kostel. Pracovníci památkové péče chtěli tuto abnormalitu zachovat a proto i nová zídka je tak trochu „šišatá,“ protože je postavená přesně na starých základech… Jak říká klasik: „Na funkci to vliv mít nebude!“ 

BOBŘÍ HRAD Kousek nad novým mostem přes Pivoňku si vybudovala novou hráz místní bobří rodinka. Tu původní měla o několik desítek metrů níže po toku a protože působila potíže s vyléváním vody z koryta, byla roz-bořena. Bobři jsou však pilní tvoro-vé a tak se dali do díla o kousek výše. Správce toku však již má po-volení k likvidaci a tak bude bobr opět bez svého vodního hradu... 

  Dne 9. května 2016  uplynulo 20 roků,  co nás navždy opustil  náš drahý manžel,  tatínek a dědeček pan Miloslav Šorejs        
Stále vzpomínají manželka, dcera s rodinou a ostatní příbuzní. 

SPCCH Poběžovice zve širokou veřejnost na SENIORSKÉ  ODPOLEDNE 
do hotelu Hubertus v Poběžovicích, které se uskuteční ve středu 22.6.2016  od 14.00 hodin. K tanci a poslechu hrají PLZEŇŠTÍ HELIGONKÁŘI. Vstupné 80.-Kč. 

  Odešel jsi tam, kam chodí každý sám, jen dveře vzpomínek jsi nechal dokořán. Kdo Tě znal vzpomene, kdo Tě měl rád nezapomene. 
 Dne 25.6.2016 uplyne 10 let od chvíle, kdy nás opustil pan Václav Frček. 

         
 
  Stále vzpomínají synové  a dcery s rodinami. 

 Těžko se s Tebou loučilo, těžko je bez Tebe žít, láska však smrtí nekončí, v srdci Tě budeme mít…  Dne 1.5.2016 uplynulo  14 let, kdy nás opustil pan  Josef Timura.       
Stále vzpomínají manželka a dcery s rodinami. 

 Dne 22. června 2016  uplynou 2 roky, kdy nás navždy opustila  paní Anna Hettlerová 
z Poběžovic.      

    
 Vzpomínají dcery Anna  a Jaroslava s rodinami. 

Rodinné dovolené spojené s cestováním do zahraničí znamenají i vyřizování cestovních dokladů. Co vše je potřeba zařídit při cestování s dětmi? Věděli jste například, že i děti mohou do členských států Evropské unie a dalších vybraných evropských zemí cestovat na vlastní občanský průkaz? Cestovní pas i občanský průkaz jsou pro dětí levnější Blíží se čas dovolených a s ním čeká mnohé rodiny cesta k moři či do hor za hranice České republiky. Pro cestování s dětmi do zahraničí již čtvrtým rokem platí, že i dítě musí mít vlastní cestovní doklad, jelikož v roce 2012 došlo nařízením Evropské unie ke zrušení možnosti cestovat na zápis v cestovním dokladu rodiče. Pro rodiče to ovšem neznamená, že se jim kvůli pořízení cestovního dokladu pro děti dovolená nějak zásadně prodraží. Cestovní pas pro dítě do 15 let totiž stojí 100 Kč a dobu platnosti má stanovenou na 5 let. Vzhledem k nestabilní bezpečnostní situaci v některých zemích, které byly dlouhodobě turistickými destinacemi, jako například Egypt nebo Turecko, se dá letos očekávat nárůst zájmu o cestování po Evropě, a proto jistě potěší možnost cestovat povětšině států Evropy pouze s občanským průkazem. Na ten je nyní možné vycestovat do zemí Evropské unie a také do Albánie, Bosny a Hercegoviny, Černé Hory, Makedonie, Norska, Srbska, Švýcarska a na Island. Cena za vydání občanského průkazu pro dítě do 15 let je 50 Kč a doba jeho platnosti 5 let. Cestovní doklady jsou hotové do 30 dnů O vyřízení cestovního pasu nebo občanského průkazu pro dítě do 15 let žádá zákonný zástupce, tedy zpravidla rodič, kterému stačí s dítětem zajít na nejbližší obecní úřad obce s rozšířenou působností. K žádosti, kterou na místě zpracuje úředník, není nutné přikládat fotografii; úředník pořídí fotografii dítěte přímo na úřadu při podání žádosti. Při podání žádosti zákonný zástupce předkládá svůj průkaz totožnosti a rodný list dítěte. V případě, že má dítě vydán již platný občanský průkaz nebo cestovní doklad, lze tento předložit místo rodného listu. Lhůta pro vydání cestovního pasu nebo občanského průkazu činí maximál-ně 30 dnů. V případě vycestování v kratší lhůtě než 30 dnů je možné požádat o vydání cestovního pasu ve zkrácené lhůtě 6 pracovních dnů; tento úkon je ovšem u dětí zpoplatněn poplatkem ve výši 2 000 Kč. Bližší informace k vyřizování osobních dokladů lze nalézt na webu Ministerstva vnitra na adrese: www.mvcr.cz/clanek/osobni-doklady. Informací není nikdy dost V případě, že má dítě cestovat mimo Evropskou unii, doporučujeme se předem informovat u zastupitelského úřadu daného státu, jaké jsou podmínky vstupu, pobytu a vycestování s nezletilým dítětem. Je také třeba dát si pozor na to, že některé státy mimo Evropskou unii mohou vyžadovat určitou minimální dobu platnosti cestovního dokladu při vstupu na jejich území nebo ukončení pobytu - nejčastěji činí požadovaná minimální doba platnosti 6 měsíců. Podrobnosti k těmto i dalším podmínkám (např. vízová povinnost) lze zjistit u zastupitelského úřadu daného státu, popřípadě je lze nalézt na webu Ministerstva zahraničních věcí www.mzv.cz v sekci „Cestujeme" a dále v části „Státy a území -informace na cesty". Mgr. Jana Vildumetzová náměstkyně ministra vnitra pro řízení sekce veřejné správy 

  Čas zmírní bolest, ale nedá zapomenout. 
 Dne 20. května 2016 uplynulo 9 let, kdy nás opustil  pan Vít Brabec 

z Poběžovic.        
   Stále vzpomínají manželka a děti s rodinami. 

  Kdo v srdcích žije, neumírá. 
 Dne 19. června 2016 vzpomene 5. výročí, kdy nás navždy opustil  pan Ing. Zdeněk Fišer 

z Poběžovic.      
     Stále vzpomínají manželka a děti s rodinami. 



V rámci rozšíření geologických pra-cí v 60. letech při průzkumu peg-matitů (hornina, která se po roze-mletí v Poběžovických „kaolinkách  používá při výrobě porcelánu) na Meclovsku – Poběžovicku, bylo zří-zeno firmou Geologický průzkum n.p. Praha, závod Stříbro, na této lokalitě středisko geologické služby. Jeho pracovníci  prováděli geologic-ké mapování lokality a jejího širšího okolí, vytyčování, dokumentaci a koordinování technických prací a následně jejich vyhodnocování včetně závěrečných zpráv s výpoč-ty zásob zkoumané suroviny. Zá-jmová oblast geologického mapo-vání a průzkumu byla vymezena v okruhu východozápadním od Ma-šovic po Hvožďany a severojižním od Srb po Březí, včetně Ždánova. Prováděly se zde průzkumné rýhy a šachtice, vrty, dokončoval se prů-zkum v Meclově na „Úpadní jámě“ a později i nová průzkumná šachta na lokalitě „Srby“. (Dnes využívaná jako zdroj vody). V celé zkoumané  oblasti byl též prováděn geofyzikál-ní průzkum. Sídlo střediska v prvopočátcích bylo 

v Meclově na „Úpadní jámě“ v dře-věné boudě.  Vedoucí geolog střediska byl Pg. Ji-ří Stáhalík a geolog – technik Jiří Čujan a v 2. polovině roku 1959 nastoupil po absolvování Průmyslo-vé škole geologické v Praze  na „umístěnku“ Josef Eger. Po vyslání  Pg. Stáhalíka na geologickou expe-dici do Mongolska v roce 1960 a později i Jirky Čujana do Prahy,  převzal vedoucího geologa Pg. Pa-vel Nosek, absolvent Univerzity Karlovy – fakulty geologické. Vzhle-dem ke zvětšování a rozšiřování prostorů průzkumu, bylo středisko přestěhováno do Poběžovic. Nejpr-ve do prázdného domu přímo proti silnici kolem kostela (bývalé holič-ství – dnes bytový dům), později do domu proti obchodu (domácí potřeby, dnes proluka vedle hotelu Hubertus). Zároveň se rozšiřoval i tým pracovníků na středisku o další techniky – absolventy PŠG v Praze: Luboše Nováka, Tondu Tocháčka, Karla Špačka, Josefa Bufku, Jindru Zajíce a dalšího geologa Ing. Ten-glera. Středisko dostalo do nájmu domek proti hotelu „Svornost“. Byli 

jsme každý z jiného kouta republi-ky (Kladno, Osek u Duchova, Pra-ha, Radotín, Staňkov, Lštění, Sad-ská). Později zde někteří našli i své pozdější životní partnerky: Pavel Nosek, Karel Špaček, Pepík Bufka. Technické práce na lokalitách (rýhy, vrty, šachtice, výchozy hor-nin na povrch) bylo nutné zaměřit a vynést do map a proto bylo v Poběžovicích též zřízeno měřičské středisko v obsazení Jan Hedl a Franta Kazimour. Měřiči měli sídlo v domku u Bendů (vedle dolního konzumu, vedle školy).  Rýhy a šachtice včetně trhacích prací na těchto lokalitách z velké části prováděli pracovníci  z Draho-tína a Hory sv. Václava (Starinští, Blaščáci, Timurové, Nemergut), kteří byli též zaměstnanci Geologic-kého průzkumu Stříbro). Později bylo středisko rozděleno na dvě skupiny. Jedna se zabývala průzkumem kameniva v celém Zá-padočeském kraji a druhá, která zůstala v Poběžovicích ve složení  Pavel Nosek, Tonda Tocháček a Pepík Eger. Pokračovalo se na zpracovávání závěrečných zpráv, 

dokončování průzkumů na někte-rých lokalitách (Ždánov, Mračnice a nově ložisko pegmatitů na lokalitě Krásno u Horního Slavkova a Zho-řec). Velmi dobrá byla spolupráce s místním obyvatelstvem Poběžo-vic, školou a CHKZ Poběžovice. Zároveň se začal provádět průzkum křemenných ložisek pro sklářské účely na Šumavě, který prováděla skupina pod vedením Pg. Pavla No-ska. Přechodnou provozní kancelář jsme měli v Hojsové Stráži.  Já jsem byl převelen v roce 1969 na pracoviště Ejpovice, takže další pokračování skupiny ve složení  Pa-vel Nosek a Tonda Tocháček mi není známo. Vzpomínky na Poběžovice sepsal v březnu 2016 Josef Eger.  Tento článek vznikl z podnětu paní Vlasty Noskové jako vzpomínka na jejího manžela a geologa Pavla No-ska, který zemřel náhle dne 20.12.2015 ve věku 80 let a rov-něž na pana Štefana (Pištu) Ne-merguta z Hory Svatého Václava, který je v článku rovněž zmiňován a který zemřel 17.3.2016.  

Jan Nepomucký, generální vikář arcibiskupa Jana z Jenštejna, se stal na konci čtrnáctého století obětí mocenského zápasu mezi králem Václavem IV. a ar-cibiskupem. Při výslechu zemřel, a když bylo jeho zmučené tělo vhozeno do Vltavy v březnu 1393, byl záhy podle kronikářských zápisů a následujících le-gend uctíván jako světec. Jeho kult dosáhl vrcholu v době barokní, kdy úcta Jana z Nepomuku (Pomu-ku) vedla k úsilí o jeho kanonizaci a jeho sochy byly stavěny ještě před poctou svatořečení. Jako patron zpovědního tajem-ství (podle legendy právě snaha o prozrazení králov-niny zpovědi vedla krále k sadistic-kému mučení generálního vikáře) a jako ochránce mostů je znám světec v charakteristickém - ovšem již v barokní podobě - kanovnic-kém oděvu (v pláštěnce - mozettě, s rochetou a s kvadrátkem) s kří-žem a mučednickou palmou, včet-ně glorioly s pěti hvězdami, ve vět-ších i menších variantách a v tisí-covém provedení skulp-turálním, ale i na oltář-ních obrazech či pod-malbách na skle. Právě v Poběžovicích na Domažlicku byla prav-děpodobně zhotovena první světcova socha v podobě, jakou zná svět v tisíci variantách.  V r. 1681 nechal - pravdě-podobně na přání své manželky Feliciany - poběžovický majitel a krajský hejtman Matyáš svobodný pán z Wun-schwitz zhotovil malou hliněnou plastiku Jana Nepomuckého. Práci provedl vídeňský so-chař Matyáš Rauchmiller a zámec-ký pán ji nechal umístit do zámec-ké kaple. V temže roce požádal baron Wunschwitz 

mladého Jana Brokoffa o zhotovení větší dřevě-né skulptury podle malé sošky. Brokoffova řezba pak byla r. 1683 převe-zena z tehdejšího Ron-šperka do Norimberka, kde podle ní odlil z bronzu tamní kovolitec Wolfgang Jeroným He-rold nejznámější plastic-kou podobu generální-ho vikáře, která pak v červenci téhož roku by-la převezena do Prahy a 31. srpna umístěna za slavnostních okolností na místě pravděpodob-ného svržení Jana Ne-pomuckého do Vltavy na Karlově mostě. Dře-věný model Jana Broko-ffa je pravděpodobně totožný s polychromovanou dřevě-nou sochou, dnes umístěnou v ka-špersko-horském muzeu. Zachova-lost zmíněné skulptury i skvělé umělecké provedení by pro auten-ticitu svědčilo. Záhy následovaly plastiky další, především po kanonizaci v r. 1729 - v Čechách se jednalo o událost roku - byly stavěny na mnoha ná-vsích, náměstích a mos-tech nejen v Čechách a na Moravě, ale i v Ba-vorsku a Rakousku. Ve-dle těchto uměleckých děl provedených profe-sionálními sochaři nebo kameníky a obvykle po-stavených v malebném prostředí lip či kaštanů, pak bylo zhotoveno mnoho půvabných prací lidových (rustikálních), povětšinou dřevěných nebo malovaných na skle a obvykle postave-ných nejen v nikách (výklencích) štítů nebo domovních síní a scho-dišť, ale i v domácnos-tech či přímo v kapličkách nebo chrámech. Tak na okrese Domažlice byla na náklady tehdejší majitelky choti-

měřského panství baronky Kateři-ny Mengové z Rennfeldu postave-na r. 1743 v zámeckém parku sty-lově ojedinělá rokoková kaple - dnes částečně po požáru obnove-ná - jedna z prvních sakrálních staveb postavených v tomto stylu v Čechách. Kostely sv. Jana Nepomuckého pak jsou v Trhanově a Nemanicích (zde rovněž v poslední době opra-ven), v Domažlicích pak hřbitovní kaple. Vedle oltářních obrazů či plastik světce v kostelích jemu zasvěce-ných pak jsou v interiérech dalších chrámů a kaplí na okrese nepo-mucké sochy či obrazy. Tak v arci-děkanském chrámu Narození Pan-ny Marie v Do-mažlicích, v kos-tele sv. Václava v Hoře sv. Vác-lava, v obou horšovskotýn-ských chrámech -arciděkanském svatých Petra a Pavla i sv. Apoli-náře na jižním předměstí, v hostouňském kostele sv. Jaku-ba Většího, v Hyršově v kos-tele Dobrého pastýře, v Me-dově i Všeru-bech u sv. Michala, v miřkovském kostelíku sv. Víta, v bartoloměj-ském kostele mutěnínském, ve Ští-tarech u sv. Judy Tadeáše - ve vsi a ve Staněticích u sv. Kunhuty, stejně jako v kapličkách v Nahoši-cích, ve Kdyni, Srbech, Všekarech a Zahořanech. V terénu byly z tradičního materiá-lu - pískovce - zhotovené plastiky svatého Jana Nepomuckého posta-veny ve zmíněném chotiměřském parku, v Horšovském Týně a Bělé nad Radbuzou na mostech přes Radbuzu (rovněž v kapucínském týnském klášteře), v Hostouni nyní před vchodem do kostela, v Mělni-ci na návsi, v Poběžovicích pod kaštany mezi kostelem a farou, v 

Mnichově ve vsi při cestě a na Pi-voni u hřbitovní brány společně se sochou sv. Cyriaka, dále do vjezdu do Mutěnína, v Klenci na náměstí a v Trhanově u kostela, stejně ja-ko ve Všerubech, v Čečovicích do-konce ve vsi a za vsí, v Chocomyšli rovněž na návsi a novější z 19. století v Němčících, Loučimi a Poci-novicích. Všechny tak dotvářejí ráz obcí a zůstávají nejčetnější sakrál-ní plastikou nejen na Domažlicku. Výčet není ovšem zcela úplný, pro-tože v posledních desetiletích do-šlo k četným demolicím, vandal-skému zpustošení či krádežím u mnoha církevních objektů. A tak jako memento stojí torzo sochy sv. Jana v Seměvicích, poškozená plastika světce na mostku u Hostě-tic, prázdný podstavec na návsi zaniklého Grafenriedu - Lučiny či nově restaurovaná nepomucká plastika na Pleši. Údajně stály sva-tojánské sochy i u Nového Kramo-lína a v Bukovci, zmizelé podobně jako jiné malé kapličky a kříže, zů-stávají tak smutným svědectvím lidské zloby.  PhDr. Jan Vogeltanz 
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Jan Nepomucký Poběžovice 

Jan Nepomucký Mutěnín 

Jan Nepomucký Hostouň 
Kostel sv. Jana Nepomuckého v Trhanově 



Když v březnovém čísle zpravo-daje Poběžovicko vyšel list s Do-tazníkovým šetřením pro tvorbu programu rozvoje města Pobě-žovice, ozvaly se hlasy, že tato akce občany neosloví. I já jsem byl po zkušenostech s podobný-mi akcemi skeptický a tipoval jsem, že se vrátí tak 13 vyplně-ných dotazníků. Všichni jsme však zažili příjemné překvapení, protože se celkově vrátilo 65 správně vyplněných dotazníků. Nejaktivnější skupinou občanů byli senioři nad 60 let věku, kte-ří odevzdali 24 vyplněných do-tazníků, těsně následovaní obča-

ny věkové kategorie 50-64 let, kteří odevzdali jen o jeden do-tazník méně, tedy 23 kusů. Třetí věkovou skupinou byli občané ve věku 20-49 let, kteří odevzdali 18 dotazníků. Bohužel aktivita nejmladší věkové kategorie (do 19 let) byla naprosto nulová a tito občané neodevzdali ani je-den dotazník. Na dotazované otázky bylo nejkladněji odpovězeno na po-krytí telefonním signálem, s prů-měrným počtem 1,73 bodu. Dru-hou nejlépe hodnocenou otáz-kou byly sousedské vztahy, kte-ré získaly průměrně 1,88 bodu. 

Svoji spokojenost vyjádřili obča-né i na otázku bezpečnosti ve městě, která získala průměrně 1,94 bodu. Na otázku jak se ob-čanům ve městě Poběžovice žije odpověděli respondenti průměr-nou hodnotou 2,19 bodu, což je poměrně slušný výsledek. Slušné hodnocení vyjádřili respondenti i pokud se týká pokrytí interne-tem s průměrem 2,21 bodu. Tro-chu překvapivě hůře byla hodno-cena otázka spokojenosti s we-bovou stránkou a zpravodajem města, která obdržela průměrně 2,34 bodu, i když webová strán-ka je od konce loňského roku 

nová a zpravodaj vychází dru-hým rokem v barevné formě. Horší hodnocení získala i otázka životního prostředí a to je rov-něž zajímavé, protože když je uspořádána akce na jeho zlepše-ní, zúčastní se jí pouze jediný občan Poběžovic… Takže lepší životní prostředí bychom sice chtěli, ale ať se stará někdo ji-ný. Ještě hůře byla hodnocena možnost nakupování. Tato otáz-ka získala průměrně 2,54 bodů. Ano, ve městě chybí některé prodejny (nově i řeznictví), ale pokud se podnikatelům provozo-vání prodejen v Poběžovicích 

Ve dnech 3. až 5. listopadu 2015 proběhla na ZŠ Poběžovice kon-trolní činnost České školní inspek-ce. Předmětem kontroly bylo hodnoce-ní podmínek, průběhu a výsledků vzdělávání poskytovaného základní školou podle § 174 odst. 2 písm. b) zákona č. 561/2004 Sb., o před-školním, základním, středním, vyšším, odborném a jiném vzdělá-

vání (školský zákon), ve znění poz-dějších předpisů, zjišťování a hod-nocení podmínek, průběhu a vý-sledků vzdělávání podle školního vzdělávacího programu, zjišťování a hodnocení naplnění školního vzdělávacího programu a hodnoce-ní jeho souladu s právními předpi-sy a s Rámcovým vzdělávacím pro-gramem pro základní vzdělávání podle § 174 odst. 2 písm. c) škol-

ského zákona. Z inspekční činnosti vyplynuly tyto závěry: Podmínky vzdělávání jsou na očekávané úrovni. Koncepce vzdělávání je na výborné úrovni. Průběh vzdělávání je na očekávané úrovni. Přínos realizovaných pro-jektů pro vzdělávání je na výborné úrovni. Vzdělávací výsledky jsou na očekávané úrovni. Poradenské služby, preventivní mechanismy a partnerství jsou na výborné úrovni. S celou inspekční zprávou se lze 

seznámit na stránkách ČŠI: www.csicr.cz/cz/Dokumenty/Inspekcni-zpravy?d=4849.  Současně s hodnocením výchovné-ho a vzdělávacího procesu proběh-la i veřejnosprávní kontrola, která potvrdila, že veškeré čerpání fi-nančních prostředků ze státního rozpočtu bylo oprávněné. Mgr. Marie Pittnerová,  zástupce ředitele ZŠ Poběžovice 

ekonomicky nevyplatí, těžko s jejich odchodem může město něco dělat. Celkem překvapivě mnoho občanů vyjádřilo svou nespokojenost s kulturním a společenským životem ve měs-tě (průměr 2,60 bodů). Překva-pivé je to z toho důvodu, že kulturních a společenských akcí se zde organizuje poměrně dost, ale účast občanů na nich je mnohdy velmi nízká. Otáz-kou tedy je, zda by jiné složení kulturních akcí přitáhlo větší zájem lidí, či nikoli a jaké by ty akce měly být. S veřejnou do-pravou a dostupností úřadů projevili občané ještě větší ne-spokojenost (2,75 bodu). O omezování veřejné dopravy ČSD bylo již mnoho napsáno a vše se točí opět kolem její eko-nomické stránky, která je zá-vislá na počtu jejích uživatelů. Ani zde nemá město, kromě vlastního financování ztráto-vých linek, které by však bylo ekonomicky neúnosné, žádnou reálnou možnost kvalitu posky-tovaných služeb ovlivnit. Na-prosto nejhorší je podle re-spondentů v Poběžovicích mož-nost sportovního vyžití. Stávají-cí oddíly (fotbal, volejbal, te-nis, stolní tenis, judo, hokej, ASPV) nesplňují potřeby obča-nů, ale na druhé straně zájem 

o členství v nich neustále kle-sá… Ano, chybí zde kvalitní prostory pro sportování (multifunkční hřiště, hala apod.), ale i aktivity některých sportovních oddílů směrem k získávání nových členů jsou jen velmi nevýrazné… Na otázky co by chtěli občané ve městě změnit, co se jim ne-líbí, odpovídali tak, jak je uve-deno v tabulce vpravo. Nejpal-čivější jsou chodníky, komuni-kace, vzhled MěÚ a dalších do-mů v centru města, psí exkre-menty atd. Vedení města děkuje všem, kteří využili možnost a vyjádřili prostřednictvím vyplnění dotaz-níku svůj názor na situaci ve městě, na to co je skutečně trápí, co se jim nelíbí atd. Vý-sledky této ankety budou vyu-žity při sestavování Programu rozvoje města pro nejbližší i vzdálenější období. 

stránka 4 

Po krátké odmlce se dne 17. 5. 2016 sešli v pracovně literatury opět ti nejstatečnější a z pohledu pedagogů rovněž nejschopnější recitátoři , kteří se utkali v boji o 1. - 3. místo ve školním kole recitační soutě-že. Organizačně ji se žáky - recitátory připravili zodpovědně všichni pedago-gové 1. stupně, učitelé českého jazyka 2. stupně, ale na její přípravě se aktivně podílela i naše dlouholetá výtvarnice, p. uč. Anna Paulová a o ce-ny se postaral spolek SRPŠ v zastoupení H. Rybárové. Obrovský kus prá-ce v přípravách a celé realizaci odvedla však naše dlouholetá členka míst-ního ochotnického souboru a i vedoucí dramatického kroužku na škole, Mgr. Hana Teplá, která je vždy během soutěže i její hlavní hybnou silou. Do poroty zasedli střídavě pedagogové 1. i 2. stupně, jejich asistenti, pří-tomen byl i ředitel školy, který překvapil děti vlastní básnickou tvorbou, za níž sklidil zasloužený potlesk. Soutěž v přednesu byla rozdělena do tří kategorií: první tvořili žáci 1. - 3. ročníku v počtu 19, druhou nejlepší recitátoři ze 4. – 5. třídy v počtu 14 žáků a poslední, 3. kategorii, přednášející z ročníku 6. – 9 v počtu rov-něž 14. Každý z přednášejících se zodpovědně připravil, recitoval tak, aby oko i ouško diváka nadchl, a za to mu patří velký, opravdu srdečný DÍK! 1. – 3. místo nevybojovali však všichni zúčastnění, patří, jsme přesvědče-

ni, porota i diváci z řad žáků, kteří také hodnotili, následujícím recitáto-rům: 1. kategorie / 1.- 3.r./:   1. místo: Tereza Vaňková /3.r./                                          2. místo: Pavel Vejvančický/ 1.A/                                          3. místo: Miroslav Vaněk /2.A/ 2. kategorie/ 4.-5.r./:     1. místo: Sabina Pittnerová /4.r./                                         2. místo: Simona Gejdošová / 4.r./                                         3. místo: Sandra Blašková /4.r./ 3. kategorie: / 6.- 9.r/:   1. místo: Karel Kubale /7.r./                                         2. místo: Tadeáš Tanko /7.r./                                         3.místo:  Ivana Jansová /8.r./ Máme hřejivý pocit z výborných výkonů všech přednášejících, těšíme se společně s vítězi, ale hlavně, jsme přesvědče-ni, že odvedený kus prá-ce pedagogů i jejich svě-řenců, žáků, nás povzbu-dí dál nic nevzdávat a častěji se potěšit  úspě-chy. Věříme, že stejně s námi tak cítí i nám nej-bližší pomocníci a spolu-pracovníci, rodiče.                                Mgr. M.Šebestová 


